

ANZAC

Septembre 2015, évaluation fin de séquence sur « how do countries/people commemorate heroes of past wars ? »

Libellé du document : B2 (accent australien) – Mythes et Héros – Hommage aux soldats des conflits du passé – Reportage / témoignage personnel – 1'51.

Pré-requis : connaissance des ANZACs, Anzac Day et Gallipoli.

Document d'origine : <http://www.abc.net.au/btn/story/s3991546.htm>
(ABC Television - Australia, 29/04/14)

SCRIPT :

Anchor : *As you saw earlier, Anzac day commemorations were held on Friday. And on that day we were lucky enough to meet a young Aussie with a very special connection to it. His name is Anzac.*

Anzac : *I'm Anzac. I'm the fifth person in my family with that name. There's my cousin, uncle, grandfather and great grandfather named Anzac too. We've all been called Anzac in memory of my great-great grandfather who fought in the First World War.*

His name was Arthur Walker. He enlisted in the army in 1915. That was a big deal, because to do it, he lied about being Aboriginal and being married with kids. It was a different time, when Aboriginal people weren't considered citizens of their own country. But Arthur was determined to fight for Australia.

Australia's first battle of the war was Gallipoli. They were told it was going to be easy, but it wasn't. My great-great grandfather joined them, as part of the tenth battalion. A lot of them died, but my great-great grandfather survived.

He went on to Egypt, and then to France. But soon after that, he was reported missing. And in 1916, my family found out he was killed in action.

He was one of sixty thousand Australians who died in World War One.

	Niveau A2	Niveau B1	Niveau B2
Identification + Locuteurs	<ul style="list-style-type: none"> ○ reportage / monologue ○ 2 personnes ○ <i>identification notion</i> 	<ul style="list-style-type: none"> ○ un documentaire TV ○ <i>un présentateur en studio</i> ○ <i>un locuteur / personne interrogée</i> 	<ul style="list-style-type: none"> ○ en Australie (<i>accent</i>)
Thème	<ul style="list-style-type: none"> ○ <i>un témoignage à propos de l'arrière-arrière grandpère du locuteur</i> 	<ul style="list-style-type: none"> ○ qui a combattu pendant la 1ière Guerre Mondiale 	
Idées	<ul style="list-style-type: none"> ○ plusieurs personnes de la famille du locuteur portent le prénom Anzac ○ en l'honneur de l'arrière-arrière grand père 	<ul style="list-style-type: none"> ○ 5 personnes portent le prénom Anzac ○ qui a combattu pendant la 1ière Guerre Mondiale 	<ul style="list-style-type: none"> ○ le cousin, l'oncle, le grandpère et l'arrière grandpère du locuteur
	<ul style="list-style-type: none"> ○ cet arrière-arrière grandpère s'est engagé en 1915 	<ul style="list-style-type: none"> ○ il était marié ○ et avait des enfants 	<ul style="list-style-type: none"> ○ il était déterminé à se battre pour l'Australie ○ <i>C1 : il s'appelait Arthur Walker</i> ○ <i>C1 : il était Aborigène</i> ○ <i>C1 : les Aborigènes n'étaient pas considérés comme des citoyens</i>
	<ul style="list-style-type: none"> ○ <i>la bataille de Gallipoli</i> 	<ul style="list-style-type: none"> ○ 1ière bataille pour les Australiens ○ on avait dit aux soldats que ce serait facile ○ et ce fut tout le contraire 	<ul style="list-style-type: none"> ○ car beaucoup sont morts au combat ○ 60,000 morts Australiens pendant la 1ière Guerre Mondiale
	<ul style="list-style-type: none"> ○ l'arrière-arrière grandpère était à la bataille de Gallipoli 	<ul style="list-style-type: none"> ○ il faisait partie du 10ième Bataillon ○ il a survécu à cette bataille ○ il a été envoyé en France ○ il a été porté disparu 	<ul style="list-style-type: none"> ○ <i>C1 : il a été envoyé en Egypte (avant)</i> ○ et déclaré mort au combat en 1916